
قدرت الله صلح میرزایی، کارگردان سینما 
و تلویزیــون، می گوید: برخی از ســریال های 
تلویزیونی ساخته می شــوند و عده ای از مردم 
موفق به دیدن آن ها نمی شــوند اما اگر سریال 
خوب و جذابی باشد می بینند. حتی کودکان و 
نوجوانان بسیاری از سریال های بزرگسالان را در 
آن سنین ندیدند ولی حالا که بزرگ شده اند این 

سریال ها را می بینند و برای شان تازگی دارد.
این فیلمنامه نویس و کارگردان ســینما 
و تلویزیون که ســریال های اقتباسی همچون 
»حکایت های کمال«، »چشم انتظار« و »یک 
خطا« را در کارنامه خود دارد، یادداشــتی را در 
اختیار ماهنامه صبا قرار داده است که می خوانید.

1. متاسفانه در ســینما و تلویزیون توجه 
چندانی به اقتباس ندارنــد. یا به نوعی می توان 
گفت دانش و برداشت ســینما از کتاب، به نحو 
احسن نیســت و این صدمه زیادی به سینما و 
سریال ها زده است. احساس می کنم مسئولین 
کشــور که در امر فرهنگی و سریال ســازی و 
فیلم های سینمایی گام برداشته اند، حتما باید 
کمیته ای برای کتاب های مناسب و مفید انتخاب 

و کتاب های در خور توجه را تهیه و به نویسندگان 
قدرتمند و با دانش، برای فیلم و سریال سفارش 
دهند. به هر حال ما نویســندگان بسیار خوبی 
داریم که می توان از ظرفیت نوشتاری آن ها برای 
تولید فیلمنامه بهره ها بــرد، اما این ظرفیت در 
حال حاضر مغفول مانده است و اگر بتوان از آن 
استفاده کرد، ضعف اصلی این روزهای سینما که 

بحث فیلمنامه است از بین خواهد رفت.

2.   ما نویسندگان و رمان نویس های بسیاری 
داریم که مدت زمان زیــادی را صرف نگارش 
می کنند و در آثارشان از عناصر قصه نویسی، به 
نحو احسن بهره می برند. حال اگر چنین آثاری، 
شاکله های یک سریال را در خود داشته باشند، 
قطعا راه نوشتن فیلمنامه را برای فیلمنامه نویس 
آسان تر خواهند کرد. در واقع نگاه دیگر به خود 
نویســندگان باز می گردد. در شرایطی که بازار 
کتاب به دلایل مختلف و بویژه ضعف مدیریت 
فرهنگی آشــفته اســت و تیراژ کتاب ها بسیار 
پایین، می توان از طریق گره زدن کتاب با سینما، 
این ضعف را پوشــاند. این موضوع دو دستاورد 
دارد؛ اول اینکه ضعف فیلمنامه ها مرتفع می شود 

و از سوی دیگر فروش کتاب ها هم تا حد بسیاری 
تضمین خواهد شــد. اگر کتابی بتوانند مانند 
قصه های مجید در سینما و تلویزیون هم اقبال 
پیدا کند، یقین بدانید که کتاب نویســنده هم 
بیش از پیش دیده خواهد شد و شاهد رونقی در 

حوزه کتاب و نشر خواهیم بود. 

3. دلیــل این که ســینماگران به ســراغ 
اقتباس نمی روند این است که مطالعه شان کم 
اســت و گاهی از یک اثر خوب که تالیف شده 
و بیرون آمده بی اطلاع هســتند. متاســفانه به 
مســئله فرهنگی توجه چندانی ندارند و آنچه 
را می بینند، میل به رغبت بــرای تولید فیلم از 
کتاب نمی نمایند. چرا که فکر می کنند بودجه ای 
که هزینــه یک کار فرهنگی می شــود، ممکن 
است جواب گوی سرمایه شان نباشد و به دنبال 
کارهای تجاری و بدنه می رود. بی توجهی به آثار 
منتشر شده نویسندگان و بی تفاوت گذرکردن از 
کنار آن معضل بسیار جدی سینماگران ماست 
که خروجی آن تولیــد فیلمنامه ها و به تبع آن 
فیلم های ضعیف خواهد بود. هر چه این دانش 
بیشتر شــود، قطعا ما شــاهد فیلمنامه هایی با 
چارچوب های استوار و مخاطب پسند خواهیم 

بود.

4.  تلویزیون از آن جایی که خودش بودجه 
ســریال ها را تامین می کند، شایسته است به 
دنبال ســریال های فرهنگی عمیــق و تربیتی 
بدون شعار برود. چرا که کتاب های فرهنگی و 
سینمای فرهنگی در دل مخاطب نفوذ می کنند و 
تاثیرگذاری بیشتری دارند. از سوی دیگر سازمان 
صدا و ســیما هم باید به طور جدی تلاش کند 
تا بتواند بویژه در شــرایط فعلی جذب مخاطب 
بیشتری داشته باشد و مخاطبانی که از این رسانه 
دلگیر هســتند دوباره به این مدیوم بازگرداند، 
ولی در واقع کسانی که در شــوراها، فیلمنامه 
را می خوانند به صورت ســطحی به آن ها نگاه 
می کنند و تاکیدی نیز بر فیلمنامه اقتباســی و 
پرمحتوا ندارند. استخراج کتاب های مطلوب با 
قصه های مخاطب پسند می تواند تلویزیون را با 
مخاطبانش دوباره آشتی دهد و فضا را به سمت 
سریال های پرمخاطب ببرد؛ آن گونه که مثلا در 

دهه 60 و اوایل 70 مشاهده می کردیم.

۵. از کتاب های خوب و مناســب اقتباس 
می توان بــه کتاب هــای محمــد میرکیانی، 
محمدرضا سرشار، هوشــنگ مرادی کرمانی 
اشــاره کرد. حــوزه هنری کتاب هــای خوبی 
برای اقتباس چــاپ کرده، اما متاســفانه خود 
حوزه هنری اســتفاده خیلی کمی برای تولید 
فیلم و ســریال از کتاب های مفیدش می کند. 
اصولا حوزه هنری و صدا و سیما باید در این راه 
پیش قدم باشند و ســرمایه بیشتری در اختیار 
کسانی که اقتباس می کنند، بگذارند تا بتوانند 
از کتاب های فرهنگی و باارزش، فیلمنامه های 
پرمحتــوا با یک بیان نمایشــی بســیار زیبا و 

تاثیرگذار بنویسند.
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